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گفـــت و گـــو

گـــزارش
سخنگوی وزارت خارجه: 

 کار ویژه مورا 
انتقال پیام است

آرمان ملی: سخنگــــــوی وزارت 
امورخارجه با بیان اینکه امیر قطر به زودی 
به تهران سفر می کند، افزود: رئیس جمهور 
نیز در آینده به یکی از کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و همسایه سفر خواهد کرد. 
سعید خطیب زاده در پاسخ به سوالی در 
مورد سفر روز گذشته بشار اسد به تهران و 
نتایج این سفر گفت: سفر آقای بشار اسد به 
تهران چند وقتی بود که در حال تنظیم بود. 
ایشان برای انجام این سفر اعلام آمادگی 
کرده بودند و شرایط باید مهیا می شد که 
این سفر انجام شود. ایشان روز گذشته در 
رأس هیات بلندپایه ای وارد تهران شدند. 
دو ملاقات با آقای رئیس جمهور داشتند و 
با رهبر معظم انقلاب نیز دیدار کردند. اهم 

اظهارات خطیب زاده درادامه آمده است:
  حضور آقای بشار اسد در تهران و انجام 
این سفر پیام مهمی داشت و اینکه سوریه 
بعد از سفرهای منطقه ای وارد فاز جدیدی 
شده است. در همین چارچوب می بینیم که 
برخی از سفارتخانه های خارجی در دمشق 
نیز کار خود را آغاز کرده اند و شاهد دوران 

عادی سازی شرایط در این کشور هستیم. 
  مذاکرات مربوط به رفع تحریم ها 
علیه ایران و احیای برجام بین طرف های 
مذاکره کننده تا امروز بدون وقفه ادامه 
داشته است. مکثی در حضور در وین رخ 
داده ولـــی رد و بدل پیام ها از طریق 
هماهنگ کننده گفت وگوها در حال انجام 
است. سفر آقای مورا به تهران در هفته 
جاری بعد از تماس تلفنی اخیر آقای 
امیرعبداللهیان و آقای بورل انجام می شود. 
این به این معنا نیست که بعد از وقفه ای 
ایشان با پیام جدیدی می آید. پیام ها به 
صورت مستمر بین ایران و آمریکا از طریق 
اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده گفت وگوها 

در حال رد و بدل شدن است. 
  لازم بود با توجه به پیشنهاد آقای بورل 
و استقبال آقای امیرعبداللهیان دیداری 
حضوری انجام شود. مورا در این سفر با 
آقای باقری مذاکره کننده ارشد جمهوری 
اسلامی ایران در مذاکرات وین دیدار 
خواهند کرد. دستور کار گفت وگوها در 
تهران مشخص و روشن است و امیدواریم 
بتوانیم بعد از انجام این گفت وگوها نتیجه 
را بهتر اعلام کنیم. سفر آقای مورا نشان 
می دهد که ما گفت وگوها را در مسیری که 
باید انجام شود همچنان پیگیری کردیم و 
به رغم اقدامات ضد دیپلماسی که بعضا 
توسط سنا و کنگره آمریکا انجام شده ایران 
و گروه ۱+۴ به مسیر دیپلماتیک و دستیابی 
به توافق خوب، پایدار و قابل اتکا متعهد 

بوده اند. 
   اگر همین امروز آمریکا تصمیم لازم 
را بگیرد و آنچه که از حقوق و جیب ملت 
ایران برداشته برگرداند، حقوق ضایع شده 
ملت ایران را بپذیرد و به آن احترام بگذارد 
می توانیم فردای بعد از بازگشت مورا به وین 

بازگردیم و توافق را جلو ببریم. 
  سفر امیرقطر به تهران به زودی انجام 
می شود و در جریان این سفر مقامات دو 
کشور در مورد مسائل دوجانبه و منطقه ای 
رایزنی و گفت وگو می کنند. این سفر در 
پاسخ به سفر چندی پیش آقای رئیسی 
رئیس جمهور به دوحه انجام می شود. قرار 
است در آینده و بعد از این سفر آقای رئیسی 
به یکی از کشورهای حوزه خلیج فارس و 

همسایه سفر کنند. 
  به طور معمول در مذاکرات بین المللی 
تا زمانی که به نتیجه برسد در آن بده بستان 
وجود دارد و تا زمانی که به نتیجه برسند 
نمی شود خیلی از ابعاد آن را در فضای 
عمومی مطرح کرد چون ممکن است مخل 
مذاکرات باشد. آنچه که برای ما و مردم 
مهم است این است که چرخه کامل انتفاع 
اقتصادی ایران رعایت شود، حقوق ملت 
ایران محقق شود و آنچه که من از این 
تریبون بارها گفته ام و اکنون نیز می گویم 
این است که این مذاکرات باید باعث شود 
که چرخه انتفاع اقتصادی ایران و حقوق 
ملت ایران محقق شود و از طرف دیگر اجازه 
نمی دهیم که مولفه فشار حداکثری که از 
سوی دولت پیشین آمریکا برای از بین بردن 
هر گونه انتفاع اقتصادی ایران و از بین بردن 
فرصت دیپلماسی ایجاد شده همچنان 

باقی بماند. 
  آنچـــه که متوقـــف است در بعُد 
تصمیماتی است که باید از سوی واشنگتن 
اتخاذ شود. در روند مذاکرات بین ایران و 
گروه ۱+۴ در معدود مورد نکات باقی مانده 
آمریکا باید پاسخ دهد و تصمیم سیاسی 
لازم را بگیرد. آمریکا قرار نیست هدیه ای به 
ایران بدهد و یا رضایتی برای انجام چیزی 
فراتر از تعهداتش بدهد. آن ها حقوقی از 
ملت ایران ضایع کردند و از جیب ملت 
ایران چیزهایی را برداشته اند که باید 
سرجای خودش بگذارند و به حقوق ملت 
ایران احترام بگذارند و اگر چنین شود 
می توان گفت توافق در دسترس است. 
من نمی گویم بن بست و فکر می کنیم که 
تصمیم واشنگتن به راحتی می تواند توافق 

در وین را محقق کند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »بودجه صداوسیما را به مردم 
بدهید« این پیشنهاد یک نماینده مجلس است که روز گذشته 
در توئیتی مطرح کرد. جلیل رحیمی جهان آبادی نایب رئیس 
فراکسیون مستقلین مجلس در توئیتی نوشت: »الآن که یارانه های 
آرد و نان هدفمند و به خود مردم پرداخت می شود، بودجه صدا و 
سیما را هم بین مردم تقسیم کنیم هرکسی دوست داشت اشتراک 
بخرد و برنامه های متنوع صدا و سیما را تماشا کند. هر کس دوست 
نداشت پولش را صرف امورات زندگی کند.« نمی توان انکار کردکه 
تعداد مخاطبان صداوسیما در سال های اخیر روند کاهشی داشته اما 
بودجه این سازمان وضعیت متفاوتی دارد. در سال ۱۴00 انتقادات 
زیادی به افزایش بودجه صداوسیما شد و از سوی دیگر دلواپسان در 
تلاش برای کمرنگ کردن این موضوع در اذهان عمومی می کردند. 
2۱ آذر سال گذشته بود که تسنیم نوشت: »در جزئیات منتشر شده 
این لایحه بودجه، سهم صدا و سیما هم مشخص شده است؛ 5289 
میلیارد و 237 میلیون تومان در نظر گرفته شده که از این میزان، 
270 میلیارد تومان به جمع کل منابع عمومی سازمان اختصاص 
دارد. این در حالی است که بودجه سال ۱۴0۱ رسانه ملی نسبت 
به سالِ قبل، بیش از 50 درصد رشد، نشان می دهد.« از سوی دیگر 
طبق لایحه بودجه سال ۱۴0۱، میزان بودجه تخصیص یافته به 
سازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران، 5 هزار و 289 میلیارد 
تومان در نظر گرفته شده است. میزان بودجه این سازمان در سال 
۱۴00، برابر با 3 هزار و 38۴ میلیارد تومان بوده که نشان دهنده 
رشدی 5۶ درصدی است. همچنین در بند ط از همین تبصره درباره 
صداوسیما صحبت شده است: »به استناد بند پ ماده 92 قانون 
برنامه ششم توسعه، وزارت ورزش و جوانان و سازمان صداوسیمای 
جمهوری اسلامی ایران مکلف اند درآمدهای تبلیغاتی ناشی از 
پخش مسابقات ورزشی را به ردیف درآمدی شماره ۱۴0۱8۴ نزد 

خزانه داری کل کشور واریز نمایند. وجوه واریزی از محل ردیف -۴7 
530000 مندرج در جدول شماره 9 این قانون به نسبت سی درصد 
در اختیار وزارت ورزش و جوانان و هفتاد درصد در اختیار سازمان 
صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران قرار می گیرد. اگر بخواهیم این 
بودجه را با بودجه ای که سال گذشته در همین روزها دولت دوازدهم 
به مجلس داد، مقایسه کنیم، خواهیم دید که بر اساس جدولی 
که اعلام شده بود برای بودجه کل کشور در سال ۱۴00، بودجه 
مصوب نهایی سازمان صداوسیما در سال 99، مبلغ ۱9۱5 میلیارد 
تومان بوده است ضمن اینکه دفتر مطالعات آموزش و فرهنگ مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی طی گزارشی پیرامون لایحه 
بودجه سال ۱۴0۱ در حوزه رسانه و ارتباطات جمعی، اعلام کرد: کل 
اعتبارات فصل رسانه حدود 5/87۶ میلیارد تومان است که با ترکیب 
90 درصد صداوسیما و ۴/9 درصد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
تقسیم شده است، همچنین از اعتبارات 3۱۴ میلیارد تومانی حمایت 
از تولید محتوای فرهنگی و هنری در فضای مجازی 8۱ درصد به 
صداوسیما و 8/7 درصد به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تعلق 

گرفته است. 
  افزایش بودجه با چه هدفی؟

کاربرانی در فضای مجازی از میزان افزایش بودجه صداوسیما 
انتقاد کردند. اما برخی در مقام حمایت از افزایش بودجه برخاستند 
مانند عضو کمیسیون برنامه و بودجه که با اشاره به عدم تناسب بودجه 
سالانه صدا و سیما با نیازهای روزافزون رسانه گفت: نباید بخش عمده 
زمان برنامه های رسانه ملی به تبلیغات اختصاص یابد برای همین 
مجلس و دولت باید از آن حمایت کنند. جعفر قادری در واکنش به 
اخبار برخی رسانه ها درباره افزایش بودجه سازمان صداوسیما در 
لایحه بودجه ۱۴0۱ با اشاره به توسعه روزافزون شبکه های تلویزیونی 
و هزینه  های بالای تولید و عدم تناسب بودجه سالانه سازمان با 

نیازهای روزافزون رسانه در ابعاد مختلف فعالیت هایش، اظهار داشت: 
در حال حاضر مهم ترین راه برای تامین هزینه  های جاری و بودجه 
برنامه  های تولیدی رسانه ملی جذب تبلیغات است که در لایحه 
بودجه ۱۴0۱ هم تعهد رسانه ملی برای فروش تبلیغات بیشتر شده 
است. عضو کمیته اصلاح ساختار بودجه مجلس با بیان اینکه استقلال 
رسانه ملی از نگاه های سلیقه  ای دیگر قوا در کسب اعتبار و جلب اعتماد 
مخاطب بسیار مهم است، افزود: اگر بودجه  ای در اختیار صداوسیما 
گذاشته می شود باید تخصیص و محقق شدن آن از نگاه  های سلیقه  ای 
دور شود و به رسانه ملی اجازه داده شود تا بدون توجه به نگاه های 
سلیقه ای افراد و یا مشاوران سران قوا برنامه  سازی کند تا نیازی به 
فروش آنتن نداشته باشد. غلامرضا منتظری، نایب رئیس کمیسیون 
فرهنگی مجلس افزایش 50 درصدی بودجه صدا و سیما را منطقی 
می داند و معتقد است که همه این بودجه را دولت نمی دهد و بخشی 

از آن از طریق تبلیغات تامین می شود. 
  سهم مردم را بدهید 

اما نکته قابل توجه آن است که سایت مشرق در جایگاه یک سایت 
حامی دولت نوشت: »فعال رسانه ای در توییتر نوشت:  برخلاف ادعای 
رسانه ها، طبق قانون باید ۱0/5 همت )هزار میلیارد تومان( بودجه 
به صداوسیما تعلق بگیره درحالی که الآن که حدود 8 همت بهش 
دادند! یعنی در سال آینده ماهانه به ازای هر ایرانی 8300 تومن به 
صداوسیما بودجه میدن! در طنز ماجرا همین بس که اشتراک ماهیانه 
نماوا و فیلیمو تقریبا ماهی ۱00 هزار تومن هست!« آنچه شرق منتشر 
کرده با آنچه نایب رئیس فراکسیون مستقلین مجلس روز گذشته در 
توئیتی یادآور شد را می توان در یک راستا ارزیابی کرد و آن هم سهم 
مردم از بودجه صداوسیماست. سهمی که به نام مردم داده می شود 
اما بسیاری از این مردم جز برای تماشای برنامه هایی مانندعصرجدیدو 

خندوانه و.. تمایلی به تماشای آن ندارند .

آرمان ملی: هفته گذشته بود که دیپلمات   های غربی گفتند 
اروپایی   ها در تازه   ترین تلاش خود برای عبور از بن   بست مذاکرات 
وین و نجات توافق هسته   ای با ایران، پیشنهاد سفر دوباره انریکه 
مورا به تهران را با مقام   های ایرانی در میان گذاشته   اند. بااین حال، 
جوزپ بورل گفته بود که ایران از پاسخ به این دعوت »بسیار 
اکراه دارد«؛ اما ایران روز گذشته ضمن موافقت با این سفر گفت 
که مورا روز سه   شنبه به تهران سفر می کند. این سفر درحالی 
صورت می گیرد که قرار است بورل با ارائه  پیشنهادهای منطقی 
و تأمین کننده خواسته های مشروع ایران، به دیدار مقام های عالی 
کشور برود و بتواند نظر مقامات ایرانی را جلب کند. در همین راستا 
نور نیوز، سایت نزدیک به شورای عالی امنیت ملی نیز با تأیید این 
سفر اعلام کرد: اکنون مذاکرات وین به مرحله   ای رسیده که نتیجه 
آن به اتخاذ تصمیم سیاسی از سوی آمریکا وابسته شده است؛ 
بنابراین مذاکره   کنندگان ۴+۱ و ایران ضمن حفظ مستمر تماس   ها، 
مذاکرات را برای دستیابی به توافق در موضوعات باقیمانده از طریق 

تبادل پیام دنبال می کنند. 
  گام مهم برای حل اختلافات در پرونده هسته ای ایران

با توجه به نقش اتحادیه اروپا در زمینه مبادله دیدگاه   های تهران 
و واشنگتن، سفر انریکه مورا به تهران می تواند گام جدیدی برای 
رایزنی   های سازنده پیرامون موضوعات اندک ولی مهمِ باقیمانده 
تلقی شود. براساس اخبار منتشرشده، برنامه سفر مورا به تهران، 
سفری سه یا چهار روزه خواهد بود و قرار است وی با شماری از 
مسئولان کشور دیدار و گفت وگو کند. اشتفنی لیختن اشتاین، 
خبرنگار اتریشی در توئیتر خود درباره این سفر نوشت: ظاهراً آقای 
مورا روز سه شنبه وارد تهران می شود و تا روز جمعه با همتایان 
ایرانی مذاکره خواهد کرد. نشریه فایننشال تایمز نیز به نقل از بورل، 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، مدعی شد: اتحادیه اروپا 
آخرین تلاش خود برای نجات توافق هسته ای و شکستن بن بست 
ناشی از خواسته تهران از واشنگتن برای حذف نام سپاه پاسداران 
از فهرست تروریستی را انجام می دهد. پیشتر نیز در تاریخ شنبه 

۶ فروردین ماه نیز انریکه مورا سفری به تهران داشت که ضمن 
رایزنی با علی باقری، مذاکره   کننده ارشد کشورمان، دیدار کوتاهی 
نیز با امیرعبداللهیان داشت. باقری در دیدار با مورا ضمن یادآوری 
جدیت و عزم ایران برای نهایی کردن توافق در وین، تأکید کرد 
درصورتی که طرف آمریکایی از واقع   گرایی برخوردار باشد می توان 
به توافق دست یافت. امیرعبداللهیان نیز در دیدار 7 فروردین با 
مورا تأکید کرده بود که طرف   های دیگر به ویژه دولت آمریکا باید 
جهت حل وفصل موضوعات باقیمانده رویکردی واقع بینانه اتخاذ 
کنند. با این حال گزارش ها حاکی است که ایران سه شرط شامل 
خروج سپاه پاسداران از فهرست سازمان های تروریستی آمریکا، 
تعهد واشنگتن به عدم خروج دوباره از برجام و رفع همه تحریم های 

ایالات متحده را به   عنوان شروط نهایی شدن توافق اعلام 
کرده است. دراین میان، موضوع خارج کردن لیست 
اشخاص حقیقی و حقوقی از لیست قرمز و تحریم های 
یک جانبه آمریکایی ها، یکی از موضوعات اصلی ایران در 

مذاکرات است. 
  بحران اوکراین و نگاه اروپا

دراین میان نباید از نظر دور داشت 
که از دو ماه پیش تاکنون اتحادیه 
اروپا در کنار آمریکا برای مقابله با 
تهاجم روسیه به خاک اوکراین، به 
تحریم گسترده مسکو روی آورده 
و از آنجا که اروپا بسیار متکی نفت 
و گاز روسیه است اکنون به دنبال 
جایگزینی برای آن می   گردد که 
ایران می تواند این جایگزین باشد. 
در حقیقت احیای توافق اتمی برجام 

و لغو تحریم های انرژی که آمریکا 
علیه ایران وضع کرده دست اروپا 
را برای خرید نفت و گاز از بازاری 

دیگر باز خواهد کرد. ازسوی دیگر، جنگ در اوکراین سبب شده 
تا نیاز به انرژی به شدت افزایش یابد, و این شرایط موجب شده تا 
حتی اگر برجام هم احیا نشود، تهران بتواند نفت خود را بفروشد 
و حتی با قطع همکاری سوئیفت و تحریم بانک مرکزی پول نفت 
را دریافت می کند. ازاین رو، به نظر می رسد که تهران بنا دارد تا 
حداکثر امتیاز را از طرف آمریکایی به دست آورد، در غیر این 
صورت امتیازات برجام دیگر چندان برای تهران ارزشمند نخواهد 
بود. هرچند به گفته بلینکن برای آمریکا، وجود یک توافق بهتر از 
نبودِ آن است؛ اما اکنون به نظر می رسد امیدواری برای دستیابی به 
توافق در طرف آمریکایی نیز رو به  کاهش است. دولت بایدن، برای 
خارج کردن سپاه پاسداران از فهرست سازمان های تروریستی 
شرط هایی تعیین کرده اما ایران تاکنون حاضر به پذیرش آنها 
نشده است. درهمین حال فشارهای داخلی بر دولت بایدن برای 
عدم حذف سپاه از فهرست تروریستی و تردید درباره دست یافتن 
به یک توافق و بازگشت آمریکا به برجام نیز افزایش یافته و حتی 
شماری از مقام های آمریکایی به صراحت امکان شکست مذاکرات 
را منتفی نمی دانند. باید به یاد داشته باشیم بسیاری از 
مقام های آمریکایی و سه کشور اروپایی طرف توافق در 
ماه های گذشته بارها هشدار داده اند که با توجه به پیشرفت 
برنامه های اتمی ایران به تعویق افتادن احیای برجام آن را 

بی معنا می کند. 
  انریکه مورا دست پر به ایران می آید؟

اکنون مذاکرات وین بیش از حد انتظار طولانی 
شده و آمریکا خود را برای شرایطی که مذاکرات 
احیای برجام به بن بست برسد و شکست بخورد 
آماده می کند. اما برخی تحلیلگران نیز براین  
باورند که بایدن هنوز هم به احیای برجام 
امیدوار است. ند پرایس، سخنگوی وزارت 
خارجه آمریکا در یک کنفرانس خبری 
اعلام کرد ایالات متحده از »نقش سازنده« 
انریکه مورا در انتقال پیام ها میان واشنگتن 
و تهران پشتیبانی می کند. بدون تردید مورا 
پیشنهادهای ازسوی آمریکا را برای حل وفصل 
مسئله مطرح می کند؛ زیرا وضعیت موجود نمی تواند 

مدت زیادی ادامه پیدا کند. 

اهانت به مسئولان و سیاسیون و دیگر اقشار اقدام زشتی است 
که بارها مورد نقد قرار گرفته است. یک نماینده ادوار مجلس در 
واکنش به اهانت های صورت گرفته علیه هاشمی رفسنجانی 
گفت: مردم به دلیل فطرتی که دارند، علاقه مند هستند راستی، 
درستی واقعیت و حقیقت بر جامعه حاکم باشد اما متأسفانه بیش 
از دو دهه است که یکی از زشت ترین رفتارهای انسانی بر زبان 
عده ای جاری می شود و با این قبیل اظهارات برخورد نمی شود و 
اگر هم برخورد شود، برخوردهای بسیار سطحی و جزئی انجام 
می شود به نحوی که برخوردها، بازدارنده نیست. محمدرضا 
خباز افزود: ممکن است در برخی سخنرانی ها گفته شود که این 
اهانت ها و اظهارات مورد پسند ما نیست و خلاف و حرام است 
اما این قبیل اظهارات، بازدارندگی ندارد و مانع گفتن این الفاظ 

زشت نمی شود. 

 

چرابا اهانت کنندگان 
 برخورد جدی 

نمی شود؟

 »یارانه« راه حل 
 مشکلات اقتصادی 

نیست 

  

 می خواهند فضا را 
 علیه رئیسی 

بشورانند

برخی انتقادات به دولت از موضع دلسوزی نیست بلکه برای 
بدخواهی است. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ 
به این سوال که با توجه به اینکه کمتر از یکسال از عمر دولت 
آقای رئیسی گذشته است، اما موج انتقادات از دولت خیلی بالا 
رفته است. دلیل این میزان نقد از عملکرد دولت آقای رئیسی 
چیست؟ گفت: دلیل عمده این انتقادات ندانستن مبانی رفتار 
دولت آقای رئیسی است و دیگر آنکه، موضوع نوعی تخریب 
است و با قصد صدمه زدن به این دولت انجام می شود. به این 
معنا که نگذارند دولت کارش را درست انجام دهد. غلامرضا 
مصباحی مقدم، افزود: می خواهند فضای عمومی جامعه را علیه 
ایشان بشورانند. به نظر من جز این دو مورد دلیلی برای این کار 
وجود ندارد. چون دولت کارهای زیادی کرده، اقدامات خوبی 

انجام داده و قدم های خوبی برداشته است. 

پرداخت یارانه به مردم که از دولت های نهم و دهم آغاز شد 
همواره با انتقاداتی مواجه شد. دیروز یک فعال سیاسی گفت: 
احمدی نژاد رویکرد بسیار غلطی را در ایران به نام یارانه نقدی 
بنیان گذاشت که مشکلات زیادی را در پی داشت، متأسفانه 
دولت های بعد از او هم همین روال را ادامه دادند، حال آنکه اگر 
مشکلات اقتصادی قرار بود با این روش ها حل شود تا به حال این 
اتفاق می افتاد. احمد کریمی اصفهانی افزود: اگر درآمد حاصل از 
حذف یارانه حامل های انرژی صرف حمایت از تولید می شد هم 
اشتغالزایی صورت می گرفت هم مردم زندگی بهتری می داشتند 
چون آنها به جای آنکه بیکار باشند سر کار بودند و عزتمندانه 
حقوق دریافت می کردند. وی با بیان اینکه با پرداخت یارانه نقدی 
مردم را به مستمری بگیر تبدیل کردیم، افزود: راه حل مشکلات 

اقتصادی دادن یارانه به مردم نیست.

کنایه نایب رئیس فراکسیون مستقلین مجلس: 

 يارانه صداوسيما 
 را بدهيد 

به مخاطبان
بودجه زیاد شد؛ مخاطب زیادنشد

»آرمان ملي«  سفر انریکه مورا به تهران را بررسي مي کند:

گام آخـــر براي امضاي برجـــام

امیرعلی ابوالفتح در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

گره مذاکرات در واشنگتن باید باز شود
  مسیر رسیدن به ریاض از واشنگتن عبور می کند

  آمریکا به آتش بس در یمن کفایت نمی کند و 
خواسته های دیگری دارد

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
طبق اظهارات مقامات وزارت خارجه 
ایران، مذاکرات مربوط به احیای برجام 
بین طرف های مذاکره  کننده تا امروز 
بدون وقفه ادامه داشته است و صرفا مکثی در وین رخ 
داده اما رد و بدل کردن پیام ها از طریق هماهنگ  کننده 
گفت وگوها در حال انجام است. در همین راستا انریکه 
مورا به تهران سفر کرد تا در همین روند امور مربوط به 
مذاکرات پیش رود. سخنگوی وزارت امور خارجه نیز در 
این خصوص گفته است که پیام ها به صورت مستمر بین 
ایران و آمریکا از طریق اتحادیه اروپا در حال رد و بدل 
شدن است. خطیب  زاده با بیان اینکه لازم بود با توجه 
به پیشنهاد آقای بورل و استقبال آقای امیرعبداللهیان 
دیداری حضوری انجام شود، افزوده است که مورا در این 
سفر با آقای باقری مذاکره  کننده ارشد ایران در مذاکرات 
وین دیدار خواهند کرد. دیدارهایی که به گفته برخی 
کارشناسان شاید بتواند مسیر مذاکرات را تا حدودی 
هموارتر کند. در راستای بررسی این مسائل، »آرمان ملی« 
گفت وگویی با امیرعلی ابوالفتح، تحلیلگر ارشد مسائل 

بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید: 
  آیا سفر انریکه مـــورا به تهران می تواند 
گره گشای مسائل هسته ای باشد و برجام را بار 

دیگر به سمت احیا سوق دهد؟
سفر جوزف بورل ماهیت مثبتی دارد و امیدواریم بتواند 
گره ای از مذاکرات باز کند اما زمانی که به واقعیت ها نگاه 
می کنیم، مشاهده می کنیم که گره مذاکرات در واشنگتن 
است. انریکه مورا یا هر میانجی دیگری که می خواهد 
اختلافات را حل و فصل کند باید در ابتدا در نگرش 
آمریکا تغییری ایجاد کند. کشوری که تحریم کرده است 
آمریکا بوده و کشوری که تحریم شده، ایران است و این 
آمریکاست که باید تحریم ها را لغو کند تا ایران به تعهدات 
هسته ای خود پایبند باشد. کنگره آمریکا نیز در این مسیر 
سنگ اندازی می کند. به صورت کلی سفر مورا به تهران 
خوب است و این تحرکات مثبت بهتر از عدم تحرک در 
عرصه سیاسی است اما اگر مذاکرات مورا در تهران با 
مذاکرات در واشنگتن همراه نشود، نتیجه ای به دست 
نمی آید. مساله این نیست که ایران چه چیزی را می پذیرد 
و چه چیزی را نمی پذیرد، مساله این است که آمریکا 
نمی خواهد برجام سال 20۱5 را بپذیرد و می خواهد 
اهرم های بیشتری را در اختیار داشته باشد. ایران حتی 
اگر از رفع تحریم سپاه نیز چشم پوشی کند آمریکا باز هم 
به این باور نرسیده که با ایران کنار بیاید. برخی در آمریکا 
همچنان نمی خواهند برجام سال 20۱5 احیا شود. اگر 
برجام سال 20۱5 احیا نشود ایران با همان مساله ای 
مواجه می شود که پمپئو با ۱2 شرط مطرح کرده بود و 

این به نفع ایران نیست. 
به توافق  به رسیدن  اگر تمایلی    آمریکا 
ندارد پس به چه علت شکست مذاکرات را اعلام 

نمی کند؟
آمریکا درست است که بیش از برجام سال 20۱5 را 
می خواهد اما حداقل خواسته های آن ها همان برجام 
سال 20۱5 است. برجام در یک حالت کج دار و مریز قرار 
دارد که این به معنای مرگ برجام نیست. ایران ممکن 
است در این میان بگوید به علت اینکه آمریکا تضمین 
نمی دهد، ذخایر اورانیوم را در داخل ایران نگه می دارد 
و این می شود تغییر در متن برجام 20۱5 اما آمریکا به 
صورت کلی می خواهد محتوا را تغییر دهد. اعلام مرگ 
برجام برای آمریکا تبعات دارد و آمریکا نمی خواهد با این 
تبعات روبه رو شود. به همین علت طرفین اکراه دارند که 
مرگ برجام را اعلام کنند. احتمالا مذاکرات در حالت 
فریز قرار می گیرد تا در ماه های آینده یکی از طرفین 
اندکی از مواضع خود کوتاه  آید. مذاکرات هسته ای کره 
شمالی نیز همین روند را در پیش گرفته است. هیچ گاه 
شکست مذاکرات هسته ای با کره شمالی اعلام نشده اما 
سال هاست که وضعیت مذاکرات با کره شمالی تغییر 
نکرده است. به لحاظ سیاسی شکست یک مذاکره معمولا 
اعلام نمی شود حتی اگر برای مدتی در آن وقفه ایجاد 

شود و یا دیگر ادامه پیدا نکند. 
  آیا روند آتش بس در یمن که ایران نیز در 
آن نقش آفرینی کرده است می تواند نگرانی های 

منطقه ای طرف های برجام را برطرف کند؟
از نظر آمریکا، آتش بس در یمن کفایت نمی کند و باید 
یک حرکت جامع تر در منطقه شکل گیرد. شاید آتش 
بس در یمن یک پالس مثبت باشد تا آمریکا به این نتیجه 
برسد که بخشی از خواسته اش محقق شده اما مشخصا به 
صورت کامل آمریکا را راضی نمی کند. آمریکا در سوریه، 
عراق، لبنان و افغانستان نیز خواسته هایی دارد. آن ها 
برجام منطقه ای و موشکی نیز مدنظرشان است. بنابراین 
آتش بس در یمن خواسته های منطقه ای آمریکا را به 
صورت کامل محقق نمی کند. باید توجه داشت که به 
علت اینکه آمریکا قدرت برتری نسبت به عربستان است، 
راه رسیدن به ریاض از واشنگتن می گذرد و شاید به توافق 
رسیدن با عربستان نیز خیلی از مشکلات را حل نکند 
و ایران نتواند با آمریکا به توافق برسد. ایران امروز باید 
مشکل بزرگ تر را حل و فصل کند. حالت دیگری نیز 
احتمال دارد و آن این است که عربستان بخواهد برخلاف 
میل آمریکا اقدامی انجام دهد و براساس دلخوری که میان 
آمریکا و عربستان به وجود آمده، عربستان با نزدیک تر 
شدن به ایران، بیشتر آمریکا را تحت فشار قرار دهد. سوال 
اساسی این است که عربستان تا کجا می تواند از آمریکا 
فاصله گیرد و آمریکا تا کجا این تک روی عربستان را 
تحمل می کند؟ آشتی ایران با عربستان مشخصا منجر به 
رفع اختلافات با آمریکا نمی شود. بلکه اگر تنش های خود 
را با آمریکا کنترل کنیم، به خودی خود روابط با عربستان 

و بحرین نیز بهبود می یابد. 


